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ABSTRACT 

MBT is the automatic generation of software test procedures, 

using models of system requirements and behavior. This type of 

testing requires significantly more up-front effort in building the 

model,  but  it  offers  more advantages  over  traditional  software 

testing  methods.  The  increase  of  testing  effort  is  growing 

according to the systems sizes and testing cannot keep pace with 

the development of complexity and size of systems. MBT involve 

three  main  steps:  Modeling,  test  case  generation  and  test 

execution  .Test  scripts  are  a  necessary  part  of  the  third  step 

where the test case has been generated need to concertize. So 

for  large and complex  system writing  test  script  for  each  test 

cases  for the systems is consuming time and effort, and complex 

to maintain it.

This  research  finds  an  approach for  automated  testing  to 

reduce the time and effort for writing test script and to improve 

the quality of the products. Previous research in this area has test 

automation methods, but they are focused in generation of test 

cases, while this research is focuses on generation of test scripts.

Recently Model Driven Architecture has been emerged as an 

effective methodology for systems development. The aim of MDA 

is to decrease the cost of development and increase the quality of 

the  product  through automation  and making  artifact  reusable.  

This  is  realized  through  developing  Platform  independent 

metamodel  (PIM),  platform  specific  metamodel(PSM)  and 
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transformation  or  mapping  rules.  Then  MDA has  machinery  to 

automate the mapping process using standard language like QVT. 

It is proposed MDA can work for test scripts generation where a 

PIM  metamodel  represent  the  test  cases  and  PSM  metamodel 

represent the test scripts are being developed. An open source 

MDA toolset, EMF, has been used with a case study to show the 

possibility of proposed approach.

   The result shows test script could be generated from test 

case  abstraction  level  without  need  for  programming  skills 

because of high abstraction level MDA has afford. So the develop 

time could be reduced and effort. MDA in test automation improve 

the  test  efficiency  where  any  changes  to  either  end  could  be 

synchronized automatically and it will simply maintenance. 
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المستخلص

 الختبار المبنبى علبى النمبوذج عببارة عبن توليبد اتومباتيكى لجربراءات اختببار

 النظم ,باستخدام نماذج وسلوك متطلبات النظام. هذه المتطلبات تحتبباج الببى جرهببد

 فى بناء النموذج ,لكنها توفر مزايا اضافية على الطببرق القديمببة لختبببار النظببم. ان

 الجهد المبذول يتزايد بتزايد حجم النظمة والختبار ليتواكب مع تطور وتعقيببد حجببم

النظمة.

 الختبارات المبنية على النموذج تتكببون مببن ثلث  خطببوات اساسببية: النمذجرببة

 ,توليد حالت الختبار وتنفيذ حببالت الختبببار.ان نببص الختبببار يعتبببر جرببزء مهببم فببى

 الخطوة الثالثة بعد توليد حالت الختبار.كتابة نصبوص الختببار لكبل حبالت الختببار

للنظمة يستهلك كثيرا من الزمن والجهد وتصعب صيانتها وذلك لكبر وتعقد النظمة.

 هذه الطررحة  تبحث عن منهجية لتمتة الختبببار لتقليببل الزمببن والجهببد اللزمم

 لكتابة نصوص الختبار ولزيادة جرودة المنتجات. ان الطرروحببات السببابقة كببانت فببى

 مجال طررق الختبار اللى  تركز على توليد حالت اختبار بينما هذا البحث يركز علببى

توليد نصوص اختبار.

 ظهر مؤخرا بما يسمى هيكلية قيادة النموذج وهى  وسيلة فعالببة فببى تطببوير

 النظمة. الهدف من هذه الهيكلية تقليل تكلفة التطوير وزميادة جرببودة المنتجببات عببن

 طرريق التمتببة وجرعلهببا قابلببة للسببتخدام.ويمكببن ذلببك عببن طرريببق منصببة النمببوذج

 المستقل, منصة النموذج الخاصة وقواعد التحويل. هيكلية قيادة النموذج لببديها اليببه

 .تببم اقببتراح هيكليببة قيببادةQVTلتمتة عملية التحويل باستخدام لغات قياسببية مثببل 

 النموذج لتوليد نصوص اختبار, حيث منصة النموذج المستقل تمثببل حببالت الختبببار,

 ومنصة النموذج الخاص تمثل نصوص الختبار. اداوات المصدر المفتوح لهيكلية قيادة

النموذج تطبق فى دراسة حالة  لتوضيح مدى امكانية المنهجية المقترحة. 
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 النتيجة تظهر ان نصوص الختبار يمكن تولديها مببن حببالت الختبببار المجببردة

 المستوى بدون الحوجرة الببى المهببارات البرمجيببة وذلببك للتجريببد العببالى للمسببتوى

 المقدمة عن طرريق هيكلية قيادة النمبوذج , والبتى تقلبل مبن الجهبد والزمبن اللزمم

 للتطوير. هيكلية قيادة النموذج فى اتمتة الختبار تحسن مببن كفبباءة عمليببة الختبببار

حيث يمكن مزامنة اى من التغييرات وتبسط عملية الصيانة. 
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